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l secretari d’organit-
zació d’SDP destaca
que el partit no para
de créixer i ja suma

200 militants, i reclama, en de-
claracions a COPE Andorra-AD
Ràdio, que Martí actuï i no man-
tingui Ferrer a l’executiu.

SDP concorre finalment no-
més a dues parròquies i amb la
plataforma laurediana, és l’ex-
pectativa que volien complir,
estan satisfets?
Satisfets a mitges, vam dir que la
nostra expectativa passava per
fomentar plataformes de reno-
vació comunal i això ens havíem
proposat fer-ho a totes les parrò-
quies on concorríem a les gene-
rals, cinc. Hem aconseguit una
plataforma així a Sant Julià, però
tant a Escaldes com a la capital
hem trobat que les converses
amb els altres partits amb els
quals podríem haver fet una pla-
taforma no van fructificar. 

Per què no es va poder fer el
pacte més general que sembla
que es volia tancar amb el PS?
Mai vam plantejar un pacte ge-
neral amb el PS, sinó fer plata-
formes, i fins i tot estàvem dispo-
sats a deixar el protagonisme a
d’altres partits si vèiem que te-
nien més possibilitats d’engres-
car. A Encamp, fins gairebé tres o
quatre dies abans de tancar les
candidatures hi va haver conver-
ses amb el PS, però al final la
direcció va vetar la plataforma.
Ho lamentem profundament.
També hi havien de ser els Verds
i 24 hores abans de presentar
llistes ens van dir que preferien
anar amb els liberals a tot arreu,
i a Encamp es despenjaven quan
ja teníem quatre persones pro-
peres als Verds a la plataforma.

David Rios ha afirmat que la
cúpula d’SDP no ha permès l’a-
cord i vostè diu que a Encamp
va ser la direcció del PS.
Segons m’han explicat els com-
panys d’Encamp, a tres dies del
tancament SDP va acceptar to-
tes les condicions que posava el
PS perquè es fes la plataforma.
Joan Sans havia de  confirmar-
ho i al cap d’unes hores ens va
dir que la direcció considerava
que era massa tard i que no volia
que s’hi anés en plataforma.

Respecte a les declaracions de
David Rios, què han de dir?
Ell ho sabrà, jo explico el costat
de la història que conec. Nosal-
tres també teníem ganes que fes
la plataforma i si no s’ha pogut
fer ha estat perquè no hi ha ha-
gut la voluntat dels altres partits
d’integrar-s’hi, perquè potser te-
nien una estratègia més partidis-
ta que no pas el que nosaltres
havíem pensat.

Hi havia discrepàncies entre
les bases d’SDP i la cúpula?
Cap ni una, el congrés va adop-
tar per unanimitat l’estratègia
d’impulsar les plataformes d’un
tarannà progressista, que s’havia
de concórrer sense sigles com
s’ha fet a Sant Julià, que és l’e-
xemple més fefaent que es podia
fer perquè concorrem amb d’al-
tres partits i el PS no hi és però hi
dóna suport. La cúpula en cap
moment s’ha immiscit en les ne-
gociacions que ha portat cada
comitè local.

Que Jaume Bartumeu sigui el
president d’SDP i la manera
com va sortir del PS és un in-
convenient per tancar acords?
No veig per què hauria de ser un
inconvenient si hem pogut arri-
bar a acords a Sant Julià amb for-
ces que són ideològicament una
miqueta més allunyades que no
pas el PS. Més aviat és una qües-
tió d’estratègia partidista i el PS
tenia la voluntat de concórrer-hi
sol des de l’inici i al final s’ha
volgut anar allargant el procés
potser perquè pensaven que així
no faríem llista i ha passat el que
ha passat. En alguna parròquia
potser els ha funcionat, com a
Encamp i a Escaldes, i a Andorra
la Vella potser es pensaven que
no arribaríem a fer llista o a
muntar una plataforma i s’ha fet.

Jaume Bartumeu aglutina
massa a SDP tant pel suport
que arrossega com per l’en-
frontament que pot provocar?
Jaume Bartumeu és un actiu im-

portantíssim d’SDP, un referent
polític, ha estat cap de Govern,
ministre... Hi ha pocs polítics al
país que tinguin el currículum,
l’experiència i la trajectòria polí-
tica que té, per no dir cap. Ales-
hores, a SDP és una influència
important però no veiem per
què hauria de ser un obstacle en
la relació amb altres partits. 

Quines expectatives tenen per
a les comunals, ara tenen re-
presentació a tres parròquies.
Les expectatives són les de
guanyar a les tres parròquies,
evidentment si no, no ens pre-
sentaríem. Crec que hi ha op-
cions reals de guanyar a Sant Ju-
lià, a Escaldes i a Andorra la
Vella per raons diferents perquè
hi ha hagut un desgavell en la
gestió als tres comuns.

Com veu SDP en unes hipotèti-
ques generals del 2019, es
veuen com a opció de Govern?
Crec que ja podrem ser opció de

Govern l’any vinent, no cal limi-
tar-ho al 2019, depèn de la vo-
luntat que tinguin els ciutadans.
D’aquí al 2019 no sabem on esta-
rem, crec que SDP anirà crei-
xent, aglutina gent de centrees-
querra, que és on diuen que se
situa la majoria de la ciutadania.

El futur d’SDP no es preveu
amb un retorn al PS?
SDP no som l’ovella extraviada o
esgarriada del PS, molts dels mi-
litants no van estar mai al PS,
SDP ha obert l’espai a ciutadans
que no havien estat mai en polí-
tica. No som cap separació del
PS, som un partit que té el seu
espai propi i podem ser una al-
ternativa de Govern, com qual-
sevol altra força política.

Què els sembla la presència de
Rosa Ferrer al Govern després
que Cd’I hagi trencat el pacte
amb DA i vagi amb Liberals?
Una cosa bastant inèdita en po-
lítica a Andorra i fora. És inaudit

que un ministre d’un Govern
doni suport a l’oposició en unes
eleccions territorials al principal
partit de l’oposició. Això no esta-
ria permès enlloc, cap executiu o
cap de Govern permetria que els
ministres tinguessin aquesta ac-
titud. Crec que és una mostra de
debilitat del cap de Govern i del
partit que li dóna suport, perquè
veuen que si fan fora aquesta
persona podrien perdre la majo-
ria i obrir una ferida gran dins
del partit i estan intentant fer-ho
tot com si no passés res. Són ga-
nes d’agafar-se a la cadira, crec
que s’han d’assumir responsabi-
litats i si es trenca la majoria par-
lamentària s’hauria de dissoldre
i convocar eleccions.

Toni Martí hauria de destituir
Rosa Ferrer?
Això és el que faria qualsevol go-
vernant de qualsevol país, és el
que marca la lògica política. No
pots tenir al Govern una veu ab-
solutament discordant, que està
aliada amb el principal partit de
l’oposició. Ferrer té la responsa-
bilitat de negociar competències
i transferències amb els comuns
i el model de DA i el de Liberals
són absolutament oposats, qui-
na lleialtat se li suposa al progra-
ma de DA o a les línies que mar-
qui el cap de Govern?

El país es pot permetre inesta-
bilitat i noves eleccions?
El que no es pot permetre és un
Govern a peu coix, sinó que as-
sumeixi les seves responsabili-
tats, i ara mateix no és el cas.

Com li pot afectar a Minguillón
el canvi de soci pel camí?
Li treu credibilitat, crec que no
sap ben bé on navega, són plan-
tejaments que no són ambigus,
sinó contradictoris. 

Què espera per a la capital?
Crec que està molt obert però al
final guanyarà SDP amb Sentit
Comú, hem fet una llista per
guanyar.

MIRALLES AFIRMA QUE EL PS TENIA LA VOLUNTAT DE FER LLISTES SOL I NO ANAR EN PLATAFORMES, 
I REMARCA QUE MARTÍ NO POT TENIR UNA MINISTRA DISCORDANT ALIADA AMB L’OPOSICIÓ

“Crec que a SDP ja podrem ser
opció de Govern l’any vinent”

PIETAT MARTÍN VIVAS
Andorra la Vella
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No es pot permetre 
un Govern a peu coix,
sinó que assumeixi les
seves responsabilitats

SDP no som l’ovella
esgarriada del PS, no
som cap separació,
tenim un espai propi

X. PUJOL


